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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Meddig lesz még homok?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A címbeli kérdés Milton Friedman magyar származású amerikai Nobel-díjas közgazdász ismert bon
mot -jára utal, miszerint „Ha a Szaharát állami irányítás alá vonnák, rövidesen homokhiány lépne
föl”.

A NEFELA Jégeső-elhárítási  Egyesülés  1991  óta  működtetett  három  dél-dunántúli  megyében,
Baranyában, Somogyban és Tolnában talajgenerátoros jégkármegelőző rendszert, amit földművelők,
hegyközségek,  önkormányzatok,  többcélú  kistérségi  társulások,  biztosítótársaságok  és  az  állam
közösen hozott létre és finanszírozott. A rendszer nagy sikerrel működött, Baranya az ország jégkár
által leginkább veszélyeztetett megyéjéből messze átlag alatti jégkárokat fölmutató térséggé vált, és
az elmúlt  30 évben a jégkár alakulása mindhárom megyében igen kedvező volt.  A kimutatások
szerint a rendszerbe befektetett minden forint védekezési költséggel 27 forintnyi mezőgazdasági
termelési értéket sikerült megmenteni, és a lakossági károk enyhítése is hasonló arányú volt.

A rendszer sikerén fölbuzdulva az Agrárminisztérium 2018-ban annak országossá történő kibővítése
mellett  döntött,  ehhez  jelentős  költségvetési  támogatást  biztosított,  működtetésével  pedig  az
Agrárkamarát  bízta  meg.  A Friedman  megjósolta  eredmény  nem is  maradt  el:  csak  az  elmúlt
hetekben három, rég nem látott hevességű jégeső pusztított Baranyában. Június végén Komló és
Szigetvár  környékén  előbb  diónyi,  egy-két  nap  múlva  már  teniszlabdánál  is  nagyobb  méretű
jégdarabok hullottak, a legnagyobb károkat a már Somogyba eső, de a megyehatáról alig néhány
kilométerre fekvő Kadarkúton okozták, háromszáz családi ház tetőhéjazatát pusztítva el. Pár napja
pedig ismét Szigetvár környékén tarolt a jég, ezúttal az Ormánság fővárosának, Sellyének jelentős
részét, mintegy félezer épületet vertek szét az emberemlékezet óta nem látott, ökölnyi jégdarabok.



Kérdezem ezek után Miniszter Urat, nem csak a magam, valamint Komló és környéke lakóinak
nevében,  de  Szarkándi  Lajosné  és  Remes  Gábor,  a  szigetvári,  illetve  barcsi  választókerület
előválasztásán a Demokratikus Koalíció színeiben induló jelölt-társaim kérésére is:

Mik  az  országossá  bővített  jégelhárító  rendszer  működésének  az  említett  három  dél-dunántúli
megyére érvényes tapasztalatai a korábbi évekéhez képest? 

Változott-e  a  NEFELA vezetése,  irányításának  és  működésének  módja  az  országos  jégelhárító
rendszerbe történő beolvasztása óta?

Mivel  magyarázható,  hogy nem sokkal  az  állami  felügyelet  alá  vonás  után  a  korábbi,  nagyon
sikeresen működő rendszer gyors egymásutánban háromszor is látványos és igen nagy kárt okozó
kudarcot vallott?

Számíthatnak-e a rendszer kudarcos működésének kárvallottjai valamiféle állami segítségre káraik
enyhítésében? 

Tisztelettel várom válaszát.
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